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W ystosowane w ramach opinio-
wania projektu nowelizacji Pgik 
stanowisko rzecznika MŚP (opa-

trzone datą 7 czerwca) wpłynęło do 
Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju 
17 czerwca, kilka tygodni po terminie 
wyznaczonym na opiniowanie i zgłasza-
nie uwag. Rzecznik pisał w nim, że jed-
ną z kwestii najczęś ciej podnoszonych 
przez przedsiębiorców z branży geode-
zyjnej jest odpłatność za uzyskiwanie 
materiałów z zasobu gik przy jednoczes
nym obowiązku bezpłatnego przekazy-
wania wyników prac i pomiarów do te-
go zasobu. Do takich wniosków doszedł, 
wsłuchując się w głosy 
organizacji należących 
do Rady Przedsiębior-
ców przy Rzeczniku 
MŚP [w gremium tym 
działają przedstawicie-
le OZZG i GIG – red.]. 
„W sytuacji tej przed-
siębiorca geodezyjny 
ponosi dodatkowe kosz-
ty, a państwo za darmo 
uzyskuje na bieżąco ak-
tualizację danych z za-
kresu geodezji i kar-
tografii” – tłumaczył. 
Dalej Adam Abramo-
wicz przedstawił dwa 
możliwe rozwiązania „w celu dokona-
nia zmian na tym polu oraz zachowania 
zasad równoś ci i sprawiedliwości spo-
łecznej”:
lnieodpłatne udostępnianie zasobu 

gik uprawnionym osobom;
lzachowanie odpłatnoś ci przy po-

bieraniu materiałów z zasobu przy jed-
noczesnym wprowadzeniu płatności 
za nowe lub zmodyfikowane materia-
ły przekazywane do zasobu jako wynik 
prac geodezyjnych.

Zdaniem rzecznika druga propozycja 
będzie korzystniejsza zarówno dla or-
ganów SGiK, które nie zostaną pozba-
wione środków finansowych przezna-
czonych na bieżące funkcjonowanie, jak 
i dla przedsiębiorców z branży geodezyj-
nej, którzy za udostępnienie wyników 
swoich prac otrzymają stosowną zapłatę.

Rzecznik kontra minister
Zdaniem rzecznika małych i średnich przedsiębiorców Adama 
Abramowicza przekazywanie przez geodetów wyników prac do 
zasobu powinno być odpłatne. Tezę tę zawarł w opinii do projektu 
nowelizacji Prawa geodezyjnego i kartograficznego. Mimo że opi-
nia ta była spóźniona i nie została uwzględniona, ustosunkował 
się do niej wiceminister inwestycji i rozwoju Artur Soboń.

W odpowiedzi z 5 lipca minister Ar-
tur Soboń zauważa, że choć PZGiK 
powstaje m.in. na skutek nabycia 

z mocy prawa przez Skarb Państwa wy-
ników prac geodezyjnych lub kartogra-
ficznych, to nie odbywa się to kosztem 
„sytuacji prawnej i finansowej” ani wy-
konawcy tych prac, ani zleceniodawcy. 
„Przy podmiocie ponoszącym ekono-
miczny ciężar wykonania prac (zlecają-
cym wykonanie prac) pozostają bowiem 
prawa do korzystania z wytworzonych na 
jego zlecenie materiałów (…). Zarówno 
wykonawca prac geodezyjnych lub kar-
tograficznych, jak i zlecający wykonanie 

tych prac, nie ponosi również żadnych 
dodatkowych kosztów, które wynikałyby 
z przekazywania rezultatów tych prac do 
PZGiK” – wyjaś nia wiceminister. 

Dalej podkreśla, że istnienie zasobu – 
jako zbioru informacji o możliwie wyso-
kim poziomie aktualności – w ogromnym 
stopniu ogranicza wydatki podmiotów 
zamawiających prace gik oraz nakład pra-
cy geodetów. „Korzystając z materiałów 
PZGiK, wykonawcy nie muszą bowiem 
generować opisu wszystkich istotnych 
elementów rzeczywistości, ograniczając 
się wyłącznie do opisania elementów no-
wych bądź takich, których charaktery-
styki lub położenie przestrzenne uległy 
zmianie. (…) Tak więc prawidłowe funk-
cjonowanie PZGiK (…) leży w interesie 
(…) również wykonawców prac geodezyj-
nych lub kartograficznych” – zauważa.

Z daniem Artura Sobonia zarówno obo-
wiązujący, jak i projektowany system 
prowadzenia PZGiK i odpłatnoś ci za 

dane nie narusza zasady równości i spra-
wiedliwości społecznej. „Podkreślić bo-
wiem jeszcze raz należy, że ciężar eko-
nomiczny wykonania prac geodezyjnych 
i  kartograficznych (w ramach którego 
mieś ci się również odpłatne udostępnienie 
materiałów i danych PZGiK niezbędnych 
do wykonania tych prac) ponosi zlecający 
ich wykonanie. (…) Pomysł dodatkowego 
»wynagrodzenia« wypłacanego wykonaw-
cy pracy geodezyjnej lub kartograficznej 
z tytułu przekazania do PZGiK danych 
i  materiałów, których powstanie (aktuali-
zację) sfinansował podmiot trzeci (zleca-
jący) jest pomysłem bezprecedensowym. 
Idąc tym tokiem rozumowania, można za-
dać pytanie, czy sądy nie powinny płacić 
pełnomocnikom procesowym za pisma 
procesowe włączane do akt sprawy, a spo-

rządzane na zlecenie ich 
mandantów [mocodaw-
ców – red.]” – zastanawia 
się wiceminister.

Kończąc, podkreśla, że 
nowelizacja Pgik jest od-
powiedzią na podnoszo-
ne przez środowisko geo-
dezyjne postulaty, w tym 
m.in. dotyczące obecne-
go skomplikowanego sys-
temu poboru opłat za ma-
teriały PZGiK. „Wypada 
zgodzić się ze stwierdze-
niem Pana Rzecznika, 
że przedmiotem pro-
jektowanej nowelizacji 

ustawy nie są kompleksowe i systemowe 
zmiany w obszarze geodezji i kartografii, 
a jedynie zmiany najbardziej potrzebne 
i niezbędne do usprawnienia geodezyjnej 
obsługi procesu inwestycyjnego” – pisze 
Artur Soboń.

c zy doczekamy się repliki ze strony 
rzecznika? W odpowiedzi na pytanie 
GEODETY Łukasz Sołtysiak z Biura 

Rzecznika MŚP napisał, że obecnie „trwa 
analiza pisma wiceministra inwestycji 
i rozwoju Artura Sobonia. Decyzje doty-
czące dalszych kroków w tej sprawie bę-
dą podejmowane w najbliższym czasie”.

Damian czekaj

Stanowisko rzecznika MŚP i odpowiedź 
wiceministra można znaleźć na Geoforum.pl 
w wiadomościach z 4 i 9 lipca

Artur Soboń Adam Abramowicz
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i etap wdrożenia systemu ZGiK
 w Warszawie wreszcie zakończony
8 lipca został zakończony 

pierwszy etap wdrożenia 
systemu do obsługi zasobu 
geodezyjnego i kartograficz-
nego stolicy. Proces ten po-
dzielono na 8 etapów obej-
mujących różne dzielnice, 
pierwszy dotyczy Pragi-Połud-
nie. Uruchomiony w ramach 
wdrożenia portal internetowy 
został podzielony na 4 modu-
ły: lPortal geodety (umożli-
wiający m.in. zgłaszanie i anu-
lowanie prac geodezyjnych), 
lPortal interesanta (pozwala-
jący na zamawianie materia-
łów z zasobu), lPortal Projek-
tanta (e-usługa, dzięki której 
projektant może złożyć wnio-
sek o uzgodnienie sieci), lPor-
tal Mapowy.

P rzypomnijmy, że historia 
Systemu ZGiK jest długa 

i sięga 2008 r., gdy ogłoszo-
no pierwszy przetarg na jego 
wdrożenie. Po długiej proce-

umowy wyniosła 18 mln zł. Pra-
ce nad systemem miały zostać 
zrealizowane do października 
2017 r. Jednak wskutek nara-
stających opóźnień na począt-
ku 2016 r. ratusz zdecydował 
się odstąpić od umowy.
Pod koniec 2016 r. ponownie 
ogłoszono przetarg na System 
ZGiK. Tym razem kontrakt pod-
pisano z firmą GeoTechnolo-
gies z Wrocławia (co nastąpiło 
w kwietniu 2017 r.) – jego war-
tość to 4,4 mln zł. I tym razem 
nie udało się jednak uniknąć 
opóźnień. Początkowo termin 
wdrożenia Systemu ZGiK dla 
całego obszaru Warszawy wy-
znaczono bowiem na 30 listo-
pada ubiegłego roku.

Redakcja

durze wykonawcę udało się 
wyłonić w 2013 roku. Zostało 
nim konsorcjum w składzie: PGI 
Compass, WPG SA oraz Bo-
nair. Wartość podpisanej z nim 

Nowe Prawo zamówień publicznych już w Sejmie
Opracowany w Ministerstwie Przedsiębiorczości i Technologii projekt 
ustawy Prawo zamówień publicznych jest już po I czytaniu w Sejmie 
(19 lipca) i został skierowany do Komisji Nadzwyczajnej do spraw de-
regulacji. – Zdecydowaliśmy się na przygotowanie nowej ustawy, bo 
obecne Pzp z 2004 r. nowelizowano już kilkadziesiąt razy, przez co 
stało się ono mało czytelne – mówiła przy okazji przyjęcia projektu 
przez rząd minister przedsiębiorczości i technologii Jadwiga Emilewicz.
Najważniejsze kierunki zmian ujęte w nowym Pzp to m.in.:
lRozwiązania kładące nacisk na lepsze przygotowanie zamówienia 
(np. wprowadzenie obowiązku dokonania analizy przed wszczęciem 
postępowania o udzielenie zamówienia, wprowadzenie obowiązku 
aktualizacji rocznych planów postępowań).
lWprowadzenie uproszczeń proceduralnych, w szczególności w od-
niesieniu do zamówień o wartości poniżej progów unijnych.
lZrównoważenie pozycji zamawiających i wykonawców.
Zaproponowane przepisy miałyby obowiązywać od 1 stycznia 2021 r.

AW

Będzie elektroniczna obsługa zasobu w Opolskiem
Spółka Comarch podpisała 4 lipca umowę ze Starostwem Powiato-
wym w Opolu (liderem przedsięwzięcia) na dostawę systemu informa-
tycznego w ramach projektu „E-usługi cyfrowych zasobów geode-
zyjnych i kartograficznych województwa opolskiego”. Jej wartość to 
ponad 6,2 mln złotych brutto. Wdrażany w ramach Centrum Usług 
Wspólnych system udostępni wszystkim powiatowym oraz woje-
wódzkiemu ODGiK-owi 18 e-usług do obsługi PZGiK. Dodatkowo 
oprogramowanie pozwoli na usprawnienie zarządzania rejestrami 
w gospodarce przestrzennej. System ma zostać uruchomiony w ciągu 
12 miesięcy od podpisania umowy.

Źródło: comarch SA

Główny Urząd Geodezji i Kar-
tografii ogłosił trzy przetargi 
na aktualizację bazy danych 
obiektów topograficznych 
(BDOT10k) dla 53 powiatów. 
Przedmiotem zamówień jest: 
lweryfikacja oraz uporządko-
wanie atrybutów i wpisów za-
wartych w bazie BDOT10k; 
lweryfikacja danych 
BDOT10k na podstawie wy-
ników analiz przestrzennych 
przekazanych przez zama-
wiającego; 
laktualizacja i weryfikacja 
BDOT10k na podstawie dostęp-
nych materiałów źródłowych 
oraz wywiadów terenowych.
Oferty zabezpieczone wadium 
od 150 zł do 5315 zł można 
składać do:
l8 sierpnia – przetarg I 
(18 powiatów z województwa 
śląskiego),
l9 sierpnia – przetarg II 
(17 powiatów z województw 
małopolskiego, śląskiego, świę-
tokrzyskiego i lubelskiego),

Aktualizacja BDOT10k 
w kolejnych powiatach

l12 sierpnia – przetarg III 
(18 powiatów z województw 
łódzkiego, mazowieckiego, 
warmińsko-mazurskiego i za-
chodniopomorskiego).
Przypomnijmy, że kilka mie-
sięcy temu GUGiK rozstrzyg-
nął przetarg na modernizację 
BDOT10k w 44 powiatach 
w 12 województwach.
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